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رد طرح احیای وزارت بازرگانی 
در کمیسیون حمایت از تولید

5 مغایرت طرح با اسناد بالادستی
ویژه  کمیســیون  اقتصادی:  گروه  ســپهرغرب، 
حمایت از تولید ملی مجلس با اشاره به مغایرت های 
طرح احیای وزارت بازرگانی با اصول 74 و 75 قانون 
اساسی، بند 16 سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی، 
بند 10 سیاست های کلی نظام اداری و ماده 28 قانون 

برنامه ششم، این طرح را رد کرد.
هم زمــان با تأکید مجدد حســن روحانی، رئیس جمهور 
مبنی بر ضرورت احیای وزارت بازرگانی در جلســه افطاری 
شــنبه هفته جاری با فعالان سیاســی، متن کامل گزارش 
کمیســیون ویژه حمایت از تولید ملــی و نظارت بر اجرای 
اصل 44 قانون اساســی مجلس به عنوان کمیســیون فرعی 

درباره این طرح منتشر شد.
در این گزارش با اشاره به رد طرح تشکیل وزارت بازرگانی 
در جلسه مورخ 25 فروردین ماه 98 کمیسیون ویژه حمایت از 
تولید ملی و نظارت بر اجرای اصل 44 قانون اساسی با حضور 
نمایندگان دستگاه های اجرائی ذی ربط، بخش های غیردولتی و 
کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس، دلایل این کمیسیون 

برای مخالفت با تصویب این طرح اعلام شده است.
متن کامل گزارش مذکور که توســط حمیدرضا فولادگر، 
رئیس کمیسیون کشاورزی ویژه حمایت از تولید ملی و نظارت 

بر اجرای اصل 44 قانون اساسی ارائه شده، عبارت  است از:
1- طــرح مذکور با بند »الف« مــاده )28( قانون برنامه 
ششم توســعه که بر کاهش حجم، اندازه و ساختار مجموع 

دستگاه های اجرائی تأکید دارد، مغایر است.
2- تفکیک دو وزارتخانه مذکور در طرح، مستلزم ایجاد 
تشــکیلات جدید و اقداماتی اســت که منجــر به افزایش 
هزینه ها می شود و از این جهت با اصل هفتاد و پنجم )75( 

قانون اساسی مغایر است.
3- طرح مزبور به دلیل افزایش هزینه های عمومی کشور 
در تغییر ساختار دولت با بند )16( سیاست های کلی اقتصاد 

مقاومتی مغایر است.
4- طــرح تقدیمی با بند )10( سیاســت های کلی نظام 
اداری مبنی بر »چابک ســازی، متناسب ســازی و منطقی 

ساختن تشکیلات نظام اداری« مغایر است.
5- الزام دولت به تقدیم لایحه مغایر اصل هفتاد و چهارم 

)74( قانون اساسی است.
6- بــا توجــه به عدم ارســال لایحه اساســنامه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت )بعد از تصویب قانون ادغام مصوب 
8/4/1390( از طرف دولت و عدم اصلاح ســاختار متناسب 
بــا این اقدام، نمی توان در مورد موفقیت یا عدم موفقیت آن 

قضاوت دقیق کرد.
گفتنی است؛ اداره کل تدوین قوانین مجلس شورای اسلامی 
هم در اسفندماه سال گذشته با انتشار گزارشی اعلام کرده بود 
که تشکیل مجدد وزارت بازرگانی مغایر اصول 10 و 75 قانون 
اساسی، ماده 28 قانون برنامه ششم توسعه، سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی و سیاست های کلی نظام اداری کشور است و 

باعث بزرگ شدن ساختار دولت می شود.
بر اســاس این گزارش، طرح تشــکیل وزارت بازرگانی 
در کمیســیون کشــاورزی مجلــس نیــز رد شــده اما در 
کمیســیون های اجتماعــی و صنایع و معــادن مجلس به 

تصویب رسیده است.

خبــر

ورزشی - اقتصادی

فرشــید   - ورزشــی  گروه  ســپهرغرب، 
همدان  ورزش  در  روزهــا  ایــن  گل محمدی: 
که همــگان منتظر اخبار خوشــی از اتفاقات 
ریزودرشت هستند اما اختلاف های هیئت کاراته 

استان، کام اهالی ورزش را تلخ کرده است.
تغییــر و تحــول در هیئت های وزرشــی یکی از 
ملزومات اســت و افراد با رویکردهای مختلف آشــنا 
می شوند، چراکه توسعه درگرو تغییر است اما همیشه 
این تغییرات به نفع جامعه مورد نظر نیســت و گاهی 

افراد را به چالش می کشد.
در شــرایط کنونی که رؤسای هیئت های ورزشی 
با تشــکیل مجامع توســط اعضا انتخاب شده و برای 
ادامه کار تشــکیل هیئت منســجم انتصابات توسط 
رئیس هیئت انجام خواهد شد، خبرهای ضد و نقض 
و نه چندان خوشــایندی از هیئــت کاراته همدان به 
گوش می رسید که عملکرد و زحمات اعضای هیئت، 
مربیان، پیشکسوتان و درنهایت ورزشکاران این رشته 

پرطرفدار را تحت الشعاع قرار داده است.
در 14 اردیبهشت ماه جاری، محسن جهانشیر در 
جلســه ای با اعضای هیئت کاراته استان حضور یافت 
و با حکــم محمد زنگنه، رئیس هیئت کاراته همدان، 
محمد برخوردار به عنــوان رئیس هیئت کبودراهنگ 

منصوب شد.
چندســاعتی از ایــن جابجایی نگذشــته بود که 
ورزشکاران و به خصوص خانواده کاراته در شهرستان 
کبودراهنــگ از این اقــدام اعلام ناراضــی کردند و 
عملکرد هیئت اســتان و شهرستان کبودراهنگ را در 
نمودارهای مختلفی کــه بیانگر عملکرد هیئت ها بود 
در فضای مجازی منتشر کردند و به عنوان چالشی در 

خانواده ورزش استان مطرح شد.
مدیرکل اداره ورزش و جوانان اســتان همدان در 
گفت وگویی در واکنش به اتفاق های هیئت کاراته طی 
روزهــای اخیر، گفت: خانواده ورزش اســتان به مثابه 
هم قطارانی هستند که در جهت اعتلای ورزش استان 
هم جهت حرکت می کننــد و این تنش ها و چالش ها 
باید دوستانه حل شود و ما نیز در این خصوص ورود 
می کنیم، مســتندات و دلایل هر دو کاراته کار استان 
)محمد زنگنه و کرم الله شــهگل( را بررسی می کنیم 
و تصمیمــی که به نفع ورزش اســتان باشــد گرفته 

می شود.
محسن جهانشیر در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
ملاک های یک هیئت ورزشــی نمونه چیست؟ عنوان 
کرد: عملکرد یک هیئت باید جوابگوی اذهان عمومی 
باشــد و یک هیئت زمانی موفق اســت که عملکرد 
موفقی در همگانی کردن رشــته خود، استعدادیابی، 

مدال آوری داشته و از همه مهم تر برنامه محور باشد.
وی ادامه داد: کســب رتبه برتر و مدال در میادین 
بسیار مهم است اما مهم تر از آن حفظ جایگاه برتری 
بوده که باید برای اول ماندن زیرساخت ها و ظرفیت ها 
را داشته باشــیم و در این زمینه تعداد مربیان رشته 
ورزشی و داوران تربیت شده در رشته مورد نظر کمک 

زیادی می کند.
مدیــرکل اداره ورزش و جوانــان اســتان همدان 
با بیان اینکه ورزش اســتان جــای جدال و درگیری 

نیست و با افراد برخورد جدی می شود، همه در برابر 
هیئت ها مسؤولیم و حق همه محفوظ است، اما آن ها 

نیز باید پاسخگوی عملکرد خود باشند.
     سردرگمی ورزشــکاران از اتفاق های 

هیئت کاراته
هیئت کاراته همــدان هنوز برای تغییر و تحولات 
صــورت گرفته در بدنه این هیئت دلیل قانع کننده ای 
ارائه نکرده اســت. برخی گمان می کنند این تغییرات 
در جهت مهندســی کــردن انتخابات ســال آینده 
اســت و برخی این تحولات را بدون هدفی خاص اما 

کارشناسی نشده ارزیابی می کنند.
به تازگــی خبرگــزاری تســنیم در یــک گزارش 
آورده اســت کــه تغییر و تحولات صــورت گرفته در 
بدنه هیئت کاراته استان و انتصاب های انجام شده در 
ریاست هیئت  شهرســتان های همدان و کبودراهنگ 
طی دو هفته گذشته تعجب کارشناسان و ورزشکاران 
این رشــته ورزشــی را در پی داشته اســت چنان که 
هر گروه بــه طریقــی نارضایتی خود را نســبت به 
انتصاب های صورت گرفته نشان داده و اصحاب رسانه 
و متولیان ورزش اســتان را از نگرانی خود نسبت به 

آینده نامعلوم کاراته استان مطلع کرده اند.
حتی شــنیده می شــود جمعی از ورزشــکاران و 
مربیان کاراته همدان پس از آنکه متوجه شدند اداره 
کل ورزش و جوانان از کنار وقایع اخیر بی تفاوت عبور 
کرده اســت در نامه ای سرگشــاده اعتراض خود را به 

اطلاع رئیس فدراسیون کاراته رسانده اند.
     انتصاب رئیسی با مشغولیت فراوان

اما نخســتین اقدام ســؤال برانگیز هیئــت کاراته 
اســتان همدان در هفته گذشــته، حکم زنگنه برای 
ســعید خوشبخت به عنوان رئیس هیئت تازه تأسیس 
شهرســتان همدان بود! بی تردید در توانایی مدیریتی 
خوشبخت تردیدی نیست چراکه اگر نبود مدیرعاملی 
ســازمان فرهنگی، ورزشــی- اجتماعی شــهرداری 

همدان به وی سپرده نمی شد.
کارشناســان معتقدنــد بــه دلیــل گســتردگی 
فعالیت های این ســازمان در حــوزه ورزش حرفه ای، 
ورزش شــهروندی و محلات، ورزش کارمندی، اداره 
فرهنگسراها، برگزاری جشنواره های فرهنگی و تلاش 
برای توســعه گردشــگری همدان، خوشبخت عملًا 
فرصتی برای رسیدگی به امور هیئت کاراته شهرستان 
همدان نخواهد داشــت. به همین دلیل ورزشکاران و 
مربیان این رشــته پرطرفدار در شهرســتان همدان 
انتظار داشتند این مســؤولیت به کسی سپرده شود 
که فرصت کافی برای حضور در هیئت تازه تأســیس 
شهرســتان همدان را که با نیــت کم کردن از حجم 
فعالیت های هیئت استان و نیز رسیدگی به مشکلات 
این رشــته در شهرســتان همدان آغاز به کار کرد را 

داشته باشد.

البتــه این تنها انتصاب عجیــب در کاراته همدان 
نبــود و در اتفاقی غیرمنتظــره در ابتدای این هفته، 
الله کرم شــهگل که رئیس هیئت کاراته کبودراهنگ 
بود و بیشــترین افتخارات کاراته اســتان به نام وی و 
شاگردانش ثبت شده از مسؤولیتش برکنار شد و جای 

خود را به محمد برخوردار داد.
     رئیــس موفق تریــن هیئــت کاراته 

شهرستان از کار برکنار شد
نام عرفان داودی و مهدی شــهگل طی چند سال 
اخیر با موفقیت های کاراته استان همدان عجین شده 
و گاه وبیگاه خبــر افتخارآفرینی ایــن دو کارته کای 
مستعد در خبرگزاری ها و سایت های ورزشی به گوش 

می رسد.
در تیرماه سال 96 بود که عرفان داودی، ملی پوش 
وزن منهــای 63 کیلوگرم ایران در شــهر آســتانه 
قزاقســتان موفق به کســب مقام نخست رقابت های 
قهرمانی آســیا شد تا بعد از 40 ســال مدال طلای 
آسیا در رشته کاراته در دفتر افتخارات ورزش استان 

همدان ثبت شود.
مهدی شــهگل نیز در ســال های اخیــر بارها در 
مسابقات انتخابی تیم های ملی پایه به مقام قهرمانی 
رســیده و در مســابقات بین المللــی نیــز عملکرد 

درخشانی داشته است.
امــا نکته جالب اینجاســت که عرفــان داودی و 
مهدی شــهگل هــر دو از شهرســتان کبودراهنگ 
به عنوان یکی از محروم ترین شهرســتان های استان 
در زیرســاخت های ورزشــی، بــه تیم ملــی کاراته 
راه یافته انــد، اما موضوع وقتی جالب تر می شــود که 
بدانیــم علی همتی و علیرضا شــهگل دو کاراته کای 
دیگر کبودراهنگی نیز به تازگی به تیم های ملی کاراته 

در رده های سنی دعوت شده اند.
کاراته شهرســتان کبودراهنگ با معرفی چندین 

ملی پوش به تیم های ملی کاراته جمهوری اســلامی 
ایران، کســب چندین مدال معتبر آسیایی و کشوری 
و کســب هشت مدال در مســابقات بین المللی کاپ 
ایران زمین، قطب کاراته اســتان همدان، غرب کشور 

و حتی ایران به شمار می رود.
بی تردیــد در موفقیت هــای کاراتــه شهرســتان 
کبودراهنگ الله کرم شهگل، رئیس برکنار شده هیئت 
این شهرســتان و یکی از مربیان سازنده استان نقش 

اصلی را بر عهده داشته است.
باوجود محرومیت شهرســتان کبودراهنگ ازنظر 
زیرساخت های ورزشــی و بودجه محدود ورزشی، اما 
موفقیت  کاراته کاهای این شهرســتان نشــان دهنده 
وجود اســتعداد های ناب این رشــته ورزشی در این 
خطه و نیز برخــورداری هیئت کاراته کبودراهنگ از 
یک برنامه ریزی مدون است؛ حال سؤالی که در ذهن 
ورزشکاران این رشــته رزمی و ورزش دوستان مطرح 
می شــود این اســت که در حال حاضر  که کاراته این 
شهرســتان موفقیت های بسیاری در مسابقات ملی و 
فراملی کسب کرده چرا رئیس موفق این هیئت باید از 
کار برکنار شود و جای خود را به فرد دیگری بدهد؟

     تخلفــات مالی یا مهندســی کردن 
انتخابات

هیئت کاراته اســتان همدان در پاسخ به منتقدان 
برکناری شــهگل از ریاســت هیئــت کبودراهنگ و 
همچنین اصحاب رســانه ازجمله خبرنگار تسنیم در 
همــدان، دلیل این تصمیم را تخلفــات مالی وی در 
دوران مدیریت خــود در کاراته کبودراهنگ و برخی 
مســائل دیگری که بنا بر ادعای خودشان قابل گفتن 
نیســت ذکر کرد! اما رئیس برکنار شده هیئت کاراته 
کبودراهنــگ با رد این اتهام ها دلایــل دیگری برای 
برکناری خود از سوی هیئت کاراته استان مطرح کرد.

رئیس سابق هیئت کاراته شهرستان کبودراهنگ 

در گفت وگویی با بیان اینکه از زمان حضور زنگنه در 
ســال 92 در رأس هیئت کاراته استان این هیئت با 
شیب تندی در حال سقوط است، گفت: هیئت کاراته 
استان پیش از حضور این آقایان در بین 6 هیئت برتر 
ورزشی استان جا داشت، اما طی 6 سال اخیر در بین 

10 هیئت برتر هم قرار نگرفته است.
الله کرم شهگل اظهار کرد: هیئت کاراته شهرستان 
کبودراهنگ طی هشت ســال اخیر همواره به عنوان 
بهترین هیئت ورزشــی شهرستان های استان انتخاب 

شده است.
وی عنوان کرد: طی 6 ســال گذشــته هر مقام و 
افتخاری که کاراته اســتان همدان در میادین ملی و 
فراملی کسب کرده مربوط به ورزشکاران کبودراهنگی 

بوده است.
رئیس سابق هیئت کاراته شهرستان کبودراهنگ 
با اشاره به اینکه در این ســال ها کاراته کبودراهنگ 
به تنهایــی 24 عنوان در مســابقات انتخابی تیم ملی 
و دو مدال آسیایی برای نخستین بار در تاریخ کاراته 
همدان کسب کرده است، ادامه داد: نخستین ملی پوش 
کاراته استان همدان کبودراهنگی بود و در مسابقات 
اســتعدادهای ورزشی کشور و مســابقات کاراته وان 
درمجموع 6 مدال برای کاراته اســتان کسب شد که 

همه مربوط به ورزشکاران این شهرستان بود.
شهگل خاطرنشان کرد: در سال گذشته شهرستان 
کبودراهنــگ دو تیم در لیگ بانوان و دو تیم در لیگ 
آقایان داشــت و این در حالی اســت که در 6 ســال 
گذشته هیئت کاراته اســتان و دیگر شهرستان های 
استان نتوانستند تیمی به مسابقات لیگ اعزام کنند.

وی در پاســخ به این سؤال که با توجه به عملکرد 
درخشــان هیئت کاراته کبودراهنگ چرا باید رئیس 
هیئت اســتان شما از ریاســت هیئت این شهرستان 
برکنار کند، تبیین کرد: رئیس هیئت دلیل برکناری 
من را تخلفات مالی اعــلام کرد درحالی که هیچ گونه 
سند و مدرکی در این زمینه از سوی هیئت ارائه نشد، 
امــا دلیل واقعی برکناری من تلاش برای مهندســی 

کردن انتخابات ریاست هیئت در سال آینده است.
رئیس سابق هیئت کاراته شهرستان کبودراهنگ 
افزود: کنار گذاشــتن مخالفان رئیس هیئت از همان 
ســالی که زنگنه ریاســت هیئت را بــر عهده گرفت 
آغاز شــد و برکناری رؤسای هیئت های شهرستان ها 
و کمیته هایــی که مخالف وی بودند در دســتور کار 

قرار گرفت.
وی یادآوری کرد: رؤســای هیئت های شهرستان 
و برخــی از رؤســای کمیته ها در مجمــع انتخاباتی 
صاحب رأی هســتند و برای اینکه مجمع سال آینده 
بــرای ابقای زنگنه مهندســی شــود همه رؤســای 
هیئت هــای مخالــف وی از مسؤولیت هایشــان کنار 

گذاشته شدند.

شهگل با اشاره به اینکه بنده تنها بازمانده مخالفان 
رئیــس هیئت بودم که در مجمع حق رأی داشــتم، 
اذعان کرد: هیئت اســتان برای برکنــاری من بارها 
بــه اداره ورزش و جوانان کبودراهنــگ نامه زده و با 
ذکر این دلیل که عملکرد رئیس هیئت ضعیف است 
خواستار برکناری ام شده بود اما اداره ورزش و جوانان 

کبودراهنگ هر بار با این خواسته مخالفت می کرد.
رئیس ســابق هیئت کاراته شهرستان کبودراهنگ 
گفت: زمانی که دیدند از این طریق راه به جایی نمی  برند 
مدیرکل ورزش و جوانان استان را تحت فشار گذاشتند 
تا وی دســتور برکناری من را به اداره ورزش و جوانان 

کبودراهنگ بدهد که موفق هم شدند.
     از برکنــاری به دلیــل تخلف مالی تا 

عضویت در هیئت رئیسه
وی بــا بیــان اینکه در رفتــار و گفتــار متولیان 
هیئت کاراته اســتان تناقض موج می زند، ابراز کرد: 
اگــر عملکرد بنده در هیئت کبودراهنگ ضعیف بوده 
و تخلــف مالی داشــته ام چرا پیشــنهاد عضویت در 
هیئت رئیســه را به بنده دادند؟ فرد متخلف در هیچ 
جایی نباید مســؤولیت داشته باشــد، چه در هیئت 

شهرستان و چه در هیئت رئیسه.
شهگل تأکید کرد: متولیان کاراته استان نتوانستند 
هیــچ مقامی برای کاراته کســب کننــد و مدال ها و 
عناوین کسب شــده توسط کاراته کاهای کبودراهنگی 
آن ها را تحت فشــار قرار داده بــود و من را به عنوان 
رئیس هیئت این شهرستان رقیب خود می دانستند، 

پس تصمیم به برکناری ام گرفتند.
رئیس سابق هیئت کاراته شهرستان کبودراهنگ 
با اشاره به اینکه محمد برخوردار، رئیس جدید هیئت 
کاراته کبودراهنگ غیر بومی و از فعالان ســبک های 
غیر کنترلی اســت، اظهــار کرد: تمام باشــگاه های 
کبودراهنگ ســبک های کنترلی را دنبال می کنند، از 
ســوی دیگر جامعه کاراته کبودراهنگ این انتصاب را 
قبول ندارد و با رئیس جدیــد همکاری نمی کنند؛ با 
این شــرایط کاراته کبودراهنگ نیز که یک تنه جور 
کاراته استان را می کشید نابود می شود تا خیال آقایان 

راحت شود.
جــدا از آنکــه تغییرات صورت گرفتــه در هیئت 
کاراته استان و شهرستان ها به دلیل مهندسی کردن 
انتخابــات بوده یــا تغییرات بدون هدفــی خاص اما 
غیر کارشناســی انجام شــده و یا رئیس هیئت کاراته 
کبودراهنگ تخلفاتی در دوران ریاســت خود داشته، 
اما آنچه مسلم است کاراته شهرستان کبودراهنگ که 
مطرح ترین شهرســتان اســتان و غرب کشور در این 
رشته ورزشی به شمار می رود با این تصمیمات، درگیر 
حواشی متعددی می شــود که بی تردید درروند روبه 
رشــد کاراته این شهرستان و درنهایت استان همدان 

خلل ایجاد خواهد کرد.
متولیــان کاراته اســتان اگر تصمیــم در تغییر و 
تحول در بدنه هیئت و هیئت های شهرســتانی دارند 
بهتر اســت که فضا را از قبل برای این تغییرات آماده 
و دلایــل خود را منطقی و مســتند ارائه کنند تا این 
تغییرات با واکنش احساســی جامعه کاراته اســتان 

مواجه نشود.

آتش اختلاف روی تاتامی کاراته همدان

سپهرغرب، گروه اقتصادی: درحالی فرضیه 
غلط »مشکل اقتصاد راه حل اقتصادی ندارد« 
از سوی تندروهای اصلاح طلب مطرح می شود 
که مثلًا در خصوص گرانی ها و کنترل قیمت ها 
در بازار، اگر دولت فقط 108 شــرکتی که 50 
درصد ارز دولتی را گرفته اند کنترل می کرد، 

بخش عمده گرانی ها مهار می شد.
هفتم اردیبهشــت ماه سال جاری، بانک مرکزی 
فهرســت دریافت کنندگان ارزهــای دولتی چهار 
هــزار و 200 تومانــی و نیمایی، طی بــازه زمانی 
فروردین مــاه 1397 تــا اردیبهشــت ماه 1398 را 
به روز کرد. تحلیل های متقن آماری نشــان داد که 
دست کم 33 میلیارد دلار از ارز کشور از کانال هایی 
»شناخته شــده و کنترل نشــده« از مجاری رسمی 
اقتصادی کشــور خارج شــده و در اختیار عده ای 

خاص قرار دارد.
*»33میلیارد دلار«ی که »نیست«

این تحلیل خبرگزاری تســنیم، یک شنبه هفته 
جاری توســط معاون وزیر اقتصاد، مورد تأیید قرار 

گرفت.
داده کاوی در این فهرســت، مــوارد قابل توجه 
دیگری را نیــز را پیش روی مخاطب قرار می دهد. 
ازجمله می توان این انگاره )یا به تعبیر بهتر ادعای 
سیاست گذاران( را بررسی کرد که »قیمت اجناسی 
که بــا ارز دولتی یا نیمایی وارد شــده اند، در بازار 
آزاد، قابل کنترل نیست« پذیرش این »انگاره ی از 

بن غلط«، به خصوص توسط مقامات وزارت اقتصاد، 
وزارت بازرگانی، و وزارت جهادکشاورزی به »یلگی 
و وانهادگی قیمت« در بازار منتهی شــده و »تورم 

بی سابقه« در کشور را رقم زده است.
تحلیل زیــر، مبتنی بر همیــن آمارهای بانک 
مرکزی نشان می دهد، اتفاقاً مسؤولان سیاست گذار 
اقتصــادی درصورتی که کفایــت لازم برای کنترل 
شــرایط را داشته باشند به ســادگی هرچه تمام تر 

توان کنترل قیمت ها در بازار را داشتند و دارند.
جدول زیر، نســبت ســهم ارز دولتی دریافتی 

شرکت ها را نشان می دهد.
توصیــف اعداد جــدول به این ترتیب اســت: 
تنهــا 108 شــرکت )از مجموع 9090( شــرکت 
دریافت کننده  ارز دولتی چهار هزار و 200 تومانی، 
50 درصــد کل ارزهــای اختصاص داده شــده را 
دریافت کرده اند. اگر دایره شــرکت ها را کمی بازتر 
بگیریم، 740 شرکت نخست، حدود 80 درصد و در 
مرحله  بعدی یک هزار و 574 شــرکت، 90 درصد 
ارزهای دولتــی را دریافت کرده اند و به هفت هزار 
و 516 شــرکت انتهایی جدول درمجموع تنها 10 

درصد ارزهای دولتی اختصاص داده شده است.
یقیناً یک اقدام محــدود کنترلی، یعنی کنترل 
قیمــت در زنجیره  تأمین کالاهایی که با ارز دولتی 
تأمین شده اند، می توانســت بخش قابل توجهی از 
تلاطم هــای بازار کالای کشــور را کنترل کند؛ اما 
نفسِ حرکت سیاست گذار به ســمت بازار نیمایی 

و همچنین بازار آزاد و تعبیه  ســازوکارهایی مانند 
»بازار متشــکل« که به بهانــه  »عدم امکان کنترل 
»فرمایشی« بازار به سبک ایست و بازرسی« انجام 
می شود، نشان می دهد دولت کوچک ترین توفیقی 
در کنترل قیمت ها نداشته که به این سیاست روی 

آورده است.
حالا سؤال اساسی اینجاســت که اگر بپذیریم 
دولــت توان کنترل و نظارت بر همــه  بازار کالا را 
ندارد، آیا می توان پذیرفت که توان کنترل و نظارت 

حتی بر 108 شرکت را هم نداشته و ندارد؟!
جدول بعدی، نســبت سهم ارز نیمایی دریافتی 

افراد را نشان می دهد.
توصیــف اعداد جــدول به این ترتیب اســت: 
تنها 223 نفر )از مجموع هشــت هزار و 323 نفر 
دریافت کننده  ارز نیمایــی، 50 درصد کل ارزهای 
اختصاص داده شــده را دریافت کرده اند. اگر دایره 
شــرکت ها را کمی بازتر بگیریم، یک هزار و 201 
شرکت نخست، حدود 80 درصد و در مرحله  بعدی 
دو هزار و 246 نفــر، 90 درصد ارزهای نیمایی را 
دریافت کرده اند. به 6 هزار و 77 نفر انتهایی جدول 
درمجموع تنها 10 درصد ارزهای نیمایی اختصاص 

داده شده است.
اینجا هم جای این سؤال اساسی باقی است: اگر 
دولــت توان نظارت بر کل بــازار را ندارد، آیا توان 
کنتــرل و نظارت حتی بر 223 نفر را هم نداشــته 

و ندارد؟!

تسهیلات شناور خرید مسکن در انتظار مصوبه شورای پول و اعتبار
ســپهرغرب، گروه اقتصــادی: پرداخت 
تسهیلات شناور خرید مسکن نیازمند مصوبه 
شورای پول و اعتبار است که به نظر می رسد 
اعضای این شورا به طور ضمنی نظر مثبتی در 

مورد تصویب آن دارند.
پرداخت تسهیلات شناور خرید مسکن که قرار 
است بدون تعیین ســقف و بر اساس قدرت خرید 
متقاضیان و توانایی در بازپرداخت تسهیلات اقساط 
تعیین شود، به زودی در جلسه شورای پول و اعتبار 
بررسی خواهد شد و آنچه مشخص است اینکه اکثر 
اعضای این شورا با این طرح موافق هستند، چراکه 
این طرح موجب افزایش قدرت خرید شده و تأثیر 

منفی برای قیمت مسکن نخواهد داشت.
افزایش جهشــی قیمت مسکن و به تناسب آن 
کاهش قدرت خرید در یک ســال گذشــته باعث 
شد تا مسؤولان ارشــد بانک مسکن، طرحی را که 
ســال ها قبل با عنوان منطقه ای شــدن تسهیلات 
خرید پیشــنهاد داده بودند، مجدداً رونمایی و آن 

را برای بررسی بیشتر مدنظر قرار دهند.
     تعیین سقف  تسهیلات خرید مسکن 

به صورت متغیر
ابوالقاســم رحیمی انارکــی، مدیرعامــل بانک 
مســکن در خصوص پیشنهاد طرحی که بر اساس 

آن تسهیلات مسکن بر اساس قدرت خرید و توان 
بازپرداخــت به متقاضیان ارائه می شــود را موجب 
رونق بخش مســکن دانســت و گفت: پیش از این 
به منظور تنظیم و عرضه تســهیلات در حوزه های 
ســاخت و خرید از  سقف های تســهیلاتی استفاده 
می شــد، اما در بسته جدید، سعی می کنیم از سایر 
ظرفیت هایی که تاکنون کمتر اســتفاده شده است، 

استفاده کنیم.
وی اظهــار کرد: تــا پیش ازاین از ســقف های 
تســهیلات ثابت اســتفاده می کردیم؛ یعنی همه 
متقاضیان  دهک های ســوم تا هفتم که گروه هدف 
ما هستند از سقف تســهیلات 80 میلیون تومانی 
اســتفاده می کردنــد، درحالی که در بســته جدید 
پیشــنهاد داده ایم که بر اساس قدرت خرید و توان 
به صورت  تسهیلاتی  افراد، ســقف های  بازپرداخت 
متغیر تعیین شــود و افراد بر اساس قدرت خرید و 
بازپرداخت اقســاط بتوانند از تسهیلات متناسب با 

شرایط خود استفاده کنند.
     افزایش قــدرت خرید متقاضیان را 
متفاوت جستجو  راهکارهای  ارائه  با  می توان 

کرد
محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی نیز بارها بر 
عدم افزایش سقف تسهیلات مسکن تأکید و اعلام 

کردهکه به هیچ وجه زیر بار افزایش سقف تسهیلات 
خرید مسکن نخواهد رفت.

وی گفــت: افزایش قدرت خریــد متقاضیان را 
می توان با ارائه راهکارهای متفاوت جســتجو کرد، 
بنابراین یکــی از این برنامه هــا را کارت اعتباری 
مصالح ســاختمانی عنوان کرده تا قیمت تمام شده 

ساخت را کاهش دهد.
     نرخ سود تســهیلات شناور خرید 

مسکن مورد توجه قرار بگیرد
کانون سراســری  رئیــس  برزگــر،  جمشــید 
انبوه سازان نیز در پاسخ به این سؤال که آیا شناور 
شدن پرداخت تسهیلات می تواند موجب بالا رفتن 
قیمت و یا قدرت خرید شــود، اظهار کرد: ســؤال 
بنده از مسؤولان ارشــد و مدیرعامل بانک مسکن 
این اســت که این تسهیلات با چه نرخ سودی قرار 

است پرداخت شود.
وی با اشــاره به اینکه چون ایــن مبالغ عددی 
نیســت و با توجه به رشــد قیمت ها این تسهیلات 
نمی تواند کفاف خرید مســکن در شهرهای بزرگ 
را بدهــد، تصریح کرد: اگر می خواهیم قدرت خرید 
متقاضیــان مســکن را افزایش دهیــم باید تا 80 
درصد قیمت یک ملک تسهیلات با نرخ سود پایین 

پرداخت شود.

برزگر افزود: باید دید نرخ سود تسهیلات شناور 
خرید مســکن در چه حدی است، اگر نرخ سود آن 
بالا و در حد 18 درصد باشــد نمی توان به موفقیت 

آن خوش بین بود.
     تــوان بازپرداخت اقســاط راهکار 

خانه دار شدن
مازیار حسینی، معاون مسکن و ساختمان وزیر 
راه و شهرسازی نیز خطاب به مدیران بانک مسکن 
گفته بود که آنچه مدنظر وزارت راه و شهرســازی 
است، این است که برنامه و سیاستی از سوی بانک 
مسکن تدوین شود که در آن راهکار خانه دار شدن 
افــرادی که تــوان پرداخت اقســاط ماهیانه بانک 
مســکن بیش از 800 هزار تومــان را دارند، مورد 

توجه قرار گیرد.
ســقف وام صندوق پس انداز مســکن یکم در 
تهران 80 میلیون تومان، شهرهای بالای 200 هزار 
نفر جمعیت 60 میلیون و برای سایر مناطق تا 40 
میلیون تومان اســت. برای زوجین نیز در تهران تا 
160 میلیون تومان، شهرهای بالای 200 هزار نفر 
120 میلیون و ســایر مناطق تا 80 میلیون تومان 

اختصاص پیدا می کند.
بــه این ترتیــب، متقاضی اگر به طــور انفرادی 
اقــدام کند، می تواند نصف مبلــغ وام مورد نظر را 

برای یک دوره، ســپرده گذاری کرده و در سررسید 
یک ســاله مبلغ خود را دریافت کند. به  عنوان مثال 
متقاضی وام 80 میلیونی، 40 میلیون تومان سپرده 
می خواهد و بعد از یک سال 80 میلیون وام به اضافه 

40 میلیون سپرده گذاری شده را دریافت می کند.
بر اســاس مصوبه شــورای پول و اعتبار، سود 
وام تســهیلات صندوق پس انداز مســکن یکم در 
بافت های فرسوده 6 درصد و در سایر مناطق هشت 

درصد است.
در حال حاضر بازپرداخت اقساط تسهیلات 80 
میلیون تومانی با نرخ سود هشت درصد )12 ساله( 

ماهانه حدود 900 هزار تومان است.
کارشناسان بر این باور هستند که افزایش سقف 
تســهیلات مسکن احتمال رشــد قیمت مسکن را 

تقویت خواهد کرد.
هر چند در یک سال گذشته باوجود رشد 100 
درصدی قیمت مسکن، تسهیلات مسکن هیچ گونه 
تغییری نداشــته، بنابرایــن روش هایی مثل کارت 
اعتباری مصالح ســاختمانی چون زمان بر اســت، 
باید در ارائه برنامه های این چنینی مثل تســهیلات 
شناور خرید به گونه ای عمل شود که علاوه بر توجه 
به بازپرداخت اقســاط و مستطیع بودن متقاضیان، 
قدرت خرید را افزیش و قیمت مسکن را بالا نبرد.

مهار گرانی ها با کنترل فقط 108 شرکت
چرا دولت عزمی ندارد؟


